
چندي پيش سخنگوي شوراي نگهبان اعلام كرد 
»از جامع�ه حقوقي، وكلا و قضات بي�ش از ۴۰۰ نفر 
براي ش�ركت در انتخابات مجلس مورد تأييد قرار 
گرفته  اند« در ميان اين افراد جامعه حقوقي حدوداً 
2۰ نفر هم از جامعه سردفتران هستند كه عزم خود 
را براي حضور در مجلس جزم كرده و اتفاقاً توسط 
كانون س�ردفتران و دفتري�اران نيز ب�راي اين امر 
تشويق شده اند، موضوعي كه شائبه پيگيري برخي 
از اهداف صنفي از اين نامزدي را تقويت كرده است. 
در گفت  وگوي »جوان« با سيدموسي ساداتي، رئيس 
كميته پارلمان�ي كانون س�ردفتران و دفترياران و 
يكي از سردفتران اسناد رس�مي دلايل و آثار اين 
حضور مورد بررس�ي قرار گرفته ك�ه در ابتدا متن 
گفت  وگوي »جوان« با رئيس كميته پارلماني كانون 
س�ردفتران و دفترياران ارائه مي  ش�ود. پس برای  
آشكار شدن بيشتر ابعاد اين موضوع  با رضا ساكت، 
س�ردفتر اس�ناد رس�می هم گفت و گو داشته ايم.

چند نفر از سردفتران 
براي انتخابات مجلس 
نام�زد ش�ده اند و اين 
نامزدها چه برنامه ها و 
اهداف�ي را پيگي�ري 

مي  كنند؟
در شرايطي كه در كل كشور 
بحث انتخابات مطرح است 
و با توجه به فراخواني كه از طريق ستاد انتخابات كشور 
داده شده ما در جامعه سردفتري و حقوقي كشور اعلام 
كرديم كه اگر كسي واقعاً تمايل دارد وارد اين فضا شود، 
اعلام آمادگي كند كه فكر مي  كنم بر اين اساس حدود 
35 يا 36 نفر ثبت نام كردند و تقريباً 24 نفر نيز تأييد 
صلاحيت شدند كه دو نفر از آنها انصراف دادند و 22 نفر 
از آنها فعلاً دارند در سراسر كشور فعاليت مي  كنند. خب 
در شرايطي كه س��ردفتران متعلق به جامعه حقوقي 
هس��تند همكاران بيش��تر در مباحث حقوقي مانند 
جامعه  شناس��ي حقوقي، كيفرشناسي حقوق، اقتصاد 

حقوق و اين نوع مسائل مانور مي  دهند. 
از جامعه حقوقي فقط اي�ن 22 نفر نامزد 

هستند؟
اين 22 نفر فقط سردفتران هس��تند وگرنه از جامعه 
حقوقي افراد زيادي نامزد ش��ده اند كه حالا يا وكيل يا 
قاضي يا كارشناس حقوقي هس��تند كما اينكه ساير 
اقشار مانند پزشكان و مهندسان نيز ثبت  نام كرده اند 
س��ردفتران هم به عنوان  يكي از اقشار جامعه ثبت  نام 
كردند و در چارچوب قانون��ي دارند فعاليت مي  كنند. 
ما هم ضمن س��اماندهي اين افراد تأكيد داريم ش��ما 
حقوقدان هستيد و بايد چارچوب قانون را رعايت كنيد، 
چون اگر از ما بي  قانوني سربزند كسي آن را نمي  پذيرد. 
بالاخره حوزه كاري سردفترها مشخص 
اس�ت، با توجه به اين ن�وع فعاليت قرار 
است چه كاري را در مجلس انجام دهند؟

سردفتر وقتي مي  خواهد يك سند تنظيم كند بالغ بر 20 
آيتم را بايد رعايت كند، مثلاً يك سند قطعي غيرمنقول 
مي  خواهد بزند و يك ملكي را منتقل كند بايد قوانين 
شهرداري، ثبت، تأمين اجتماعي و احوال شخصيه را 
بلد باش��د، همچنين بايد قوانين مربوط به محجورين 
را بداند، به ممنوع المعامله ها اشراف داشته باشد و اين 
يعني با اقشار مختلف جامعه سروكار دارد. شايد كسي 
كه شهرداري فعاليت مي  كند، عمده ترين موضوع آن 
مربوط به قوانين ش��هرداري باش��د، ولي يك سردفتر 
چون حرف��ه اش اين موضوع اس��ت، وقتي مي  خواهد 
يك استعلام دارايي بزند بايد بداند كه حد اين خيابان 
چقدر است، اين خيابان چندمتري است، سازه بتني، 
آهني يا با موارد ديگر ساخته شده است، پايان كار دارد 
يا نه، پايان كار آن مربوط به چه سالي است و مواردي 

از اين دست. 
وقتي كه يك صنفي در انتخابات شركت 
مي  كنند يا وقتي فردي از شهر يا طايفه 
خاصي نامزد مي  شود، اين شائبه مطرح 
مي  شود كه بيش�تر قرار است منافع آن 
صنف، ش�هر يا طايفه را پيگي�ري كند، 
حالا وقتي كه يكسري سردفتر تشويق 
مي  ش�وند كه در انتخابات نامزد ش�وند، 
حضور اين اف�راد چقدر ب�راي پيگيري 
مس�ائل صنف سردفتري اس�ت، آن هم 
در ش�رايطي كه قان�ون تس�هيل اخيراً 
تصويب ش�ده و آيا ق�رار اس�ت ببينيم 
مس�ئله اصلي س�ردفتران در مجلس، 
تغيير اين قانون به نفع ادامه انحصار براي 

سردفتران است؟
من اين را به دوستانم گفته  ام كه اگر سردفتري ثبت نام 
كرده براي اينكه فقط صنف خود را نجات دهد يا براي 
صنف فعاليت كن��د يا دفاع از صنف انج��ام دهد، دارد 
مسير را اشتباه مي  رود، هركسي نامزد مجلس مي  شود 
اولويت اول او باي��د كف خيابان باش��د يعني جامعه، 
مردم، هنجارها و ناهنجاري ه��اي اجتماعي را ببيند، 
برود بررسي كند و بعد دنبال صنف خودش برود؛ يعني 
صنفش هم يكي از گزينه  هاست. همين قانون تسهيلي 
كه اشاره كرديد، موضوع سردفتري يكي از گزينه هاي 
آن است، ولي آيا ساير اموراتي كه س��ران دفاتر دارند 
انجام مي  دهند كف خيابان نيست، آن اجتماع نيست 
اينكه سردفتر س��ند مردم را تنظيم مي  كند و موجب 
بي  نيازي از محاكم قضايي اس��ت، مرب��وط به جامعه 
نيس��ت، آيا خدماتي كه به مردم مي  ده��د مربوط به 

جامعه نيست. 

البته قانون تسهيل يك اشتباه فاحشي بوده كه توسط 
اين مجلس انجام شده و تبعات آن در آينده گريبانگير 
خواهد بود. من در موقع دفاع، خدمت عزيزان در مجلس 
به كميسيون هم توضيح دادم كه فرض را بر اين بگذاريد 
كه در روستايي سه نانوايي هست با هزارتا جمعيت اگر 
هر نفر در روز يك نان بخورد، هزار تا نان بايد توليد شود، 
اين سه نفر هركدام يك پرسنل داشته باشند و خودشان 
تقريباً منبع درآمد يكساني براي همه هست. حالا شما 
اگر بخواهيد در همان روس��تا 20 نانوايي اضافه كنيد، 
فكر مي  كنيد چه اتفاقي مي  افتد وقتي آن 20 نانوا همان 
هزار نان را بايد پخت كنن��د، نه تنها 20 نانواي جديد، 
بلكه آن سه تاي ديگر نيز ورشكس��ته مي  شوند. حالا 
وقتي ما در جامعه 20 تا 25 ميليون خدمات ثبتي ارائه 
مي  دهيم كه با 8هزارو500   دفترخانه انجام مي  شود، 
اگر اي��ن دفترخانه ها بش��ود 20 يا 16 ه��زار   با همان 
25 ميليون خدمات ثبتي تازه اسناد خودرويي را هم 
گرفته اند و 40 درصد كارهاي ثبتي پايين آمده وضعيت 

مشخص است ديگر. 
پس با اي�ن فرمايش س�ردفتراني كه به 
دنبال حض�ور در مجلس هس�تند، قرار 

است قانون تسهيل را تغيير دهند؟
دوس��تان وقتي مي  آيند، نه فقط چالش هاي آينده ها 
جامعه سردفتري بلكه مشكلات جامعه حقوقي كشور را 
مدنظر دارند. ببينيد شغل و اشتغال دو موضوع جداگانه 
است شما به 9 هزار نفر گفته  ايد بسم  الله تشريف بياوريد 
وارد سردفتري ش��ود، باز هم داريد سردفتر مي  گيرد، 
ايرادي ندارد، ولي آيا آمده  ايد خدماتي را كه سران دفاتر 
مي  دادند، از 25 ميليون خدمت تبديل به 30 ميليون 
خدمت كنيد، نه تنها اين كار را نكرده  ايد، بلكه همينطور 

هم داريد از آن هم كم مي  كنيد. 
مجلس ق�رار اس�ت قانونگ�ذاري انجام 
دهد، كمااينكه ما نمونه اي قبل از انقلاب 
داشتيم كه سردفتري مثل مرحوم مهدوي 
دامغاني به نحوي بخشي از تغييرات اخير 
در قانون دفاتر اس�ناد رس�مي را ايجاد 
كردند، حالا در شرايطي كه ما مشكلات 
ثبتي ك�م نداريم و در مجمع تش�خيص 
هم قرار اس�ت در م�ورد آن تصميماتي 
انجام شود، قرار است اگر سردفتري وارد 
مجلس شد ، براي حل اين مشكلات ثبتي 
اقدام كند يا دوباره قرار است مانند ماده 
69 داشته باشيم كه امتيازي براي وراث 
سردفتران ايجاد مي  كند تا جايگزين پدر 
يا مادر خود در دفترخانه شوند يا آن را با 

مبالغ بالا به فروش برسانند؟
ش��ما فرض كن در مجلس دو موض��وع راجع به دفاتر 
اس��ناد رس��مي وجود دارد و فرض كني��د آمده اند در 
مجلس و مصوبه آن را هم گرفته اند، اين سردفتراني كه 

وارد مجلس شده اند، كار ديگري نبايد انجام دهند. 
منظور در حوزه ثبت است. 

در حوزه ثبت بايد برود دفاع كند، اين ماده 69 كه شما 
مي  فرماييد شغل پدر يا مادر است اصلًا اينگونه نيست. 
ش��ما يك مغازه  دار را ببينيد، طبيعي است  وقتي پدر 
مي  بيند شغل ديگري نيس��ت به بچه اش مي  گويد بيا 
مغازه من و آيا تمام دفاتر اس��ناد رسمي بچه هاي آنها 
حقوق خوانده اند كه بيايند ش��غل پدر خ��ود را ادامه 

بدهند. 
آنهايي كه نخوانده ان�د هم با قيمت هاي 
را  دفترخان�ه  امتي�از  ميلي�اردي 

مي  فروشند. 
فروش نيست، اين واگذاري است. در جواب اين اشتباه 
فاحشي كه در جامعه ما هست بايد ببينيم چه دليلي 
موجب شد  قانونگذار در سال 1354 آمد و ماده 69 را 
تصويب كرد. يك زماني بود دفتري��ار به عنوان معاون 
دفترخانه نماينده اداره ثبت بود، حقوق آن را هم اداره 
ثبت مي  داد؛ يعني حقوق كارمندان دفترخانه را سردفتر 
مي  داد، ولي بيمه و س��نوات آنها را نيز دولت مي  داد و 
خود س��ردفتر نيز وقتي كه بازنشسته مي  شد، سنوات 
آن را دولت پرداخت مي  كرد، ولي س��ال 1354 دولت 

آمد گفت آقاي سردفتر صفر تا صد با خودت است، من 
يك ماده قانوني وضع مي  كنم كه سنوات و بيمه  ات را 
خودت بايد بدهي، نه تنها بايد حقوق دفتريار را بدهي، 
بلكه سنوات و بيمه آن را هم بايد بدهي، حقوق و بيمه 

هر كدام از كارمندان را مي  دهي تا بازنشست شوند. 
حالا ف��رض كني��د ي��ك س��ردفتري مثل م��ن كه 
فوق ليس��انس حقوق هستم و 30 س��ال هم خدمت 
كرده  ام، هيچ چي��زي هم كه نبوده باش��م، در محاكم 
قضايي بايد عضو دادگاه تجديدنظر مي  شدم. حالا اگر 
بازنشست مي  شدم، حقوق بازنشستگي من چقدر بود 
و چه عددي به عنوان س��نوات بايد قوه قضائيه به من 
مي  داد، آيا اينها را هيچ مرجعي به س��ردفتر پرداخت 

مي  كند، قطعاً نه، بلكه سردفتر بايد خودش بدهد. 
اگر هر دفترخانه اي به ش��كل متوس��ط چهار  كارمند 
داشته باشد، امروز اگر اين كارمندان بازنشست شوند، 
س��نوات هر يك نفر از آنها چقدر اس��ت؛ اينها نش��ان 
مي  دهد اينكه قانونگذار سال 54 آمده گفته ماده 69 را 
به سردفتر مي  دهم و صفر تا 100 آن به عهده خودت، 
حتي بدون يك رأي مخالف يعني يك كار تخصصي و 
كارشناسي روي آن شده است. حالا ما حرفي نداريم اگر 
قانونگذار آن موقع فهيم بوده الان هم فرض بر اين است 
كه فهيم اس��ت، قانون را تصويب كرده و ما تابع قانون 
هستيم و اگر من س��ردفتر به عنوان نماينده مجلس 
انتخاب شوم شايد يكي از گزينه هاي من تفهيم همين 
موضوع به قانونگذار اس��ت كه در اين جريان در حال 
اشتباه هستيم و همين اشتباه موجب شد كه چندصد 
سردفتر تقاضاي اس��تعفا كنند و بروند و تبعات اين نه 
براي جامعه س��ردفتري، بلكه براي جامعه حقوقي و 

سند مردم است. 
با همه اينها هر كدام از س��ردفتران ك��ه وارد مجلس 
مي  شود، اگر فرض را بر اين بگيرند كه فقط براي دفاع از 
صنف رفته اند، اشتباه محض كرده اند و هر حرفه ديگري 
نيز اگر با اين تصور برود تعارض منافع پيش مي  آيد و هم 

به صنفش و هم به جامعه آسيب مي  زند. 

در ادامه »جوان« براي بررس��ي نظرات رئيس كميته 
پارلماني كانون سردفتران و دفترياران با رضا ساكت، 

سردفتر اسناد رسمي در مشهد گفت  وگو كرده است. 
نظر ش�ما در خصوص 
تصميم كميته پارلماني 
ب�راي  س�ردفتران 
سازماندهي تعدادي از 
سردفتران براي ورود 

به مجلس چيست؟
در ابت��دا بايد دي��د هدف 
واقع��ي اي��ن تش��كل از 
پافش��اري براي ورود س��ردفتران به مجلس چيست، 
مخصوصاً اينكه مجلس يازدهم مصوباتي درباره اسناد 
خودرو و اصلاح قانون جذب سردفتر داشته كه به مذاق 
مديران اين صنف خوش نيامده است. به هر حال، براي 
رفع ابهام درباره انگيزه خاص و چرايي اين اقدام كميته 
پارلماني كانون س��ردفتران، خود اين كميته مي تواند 
مورد پرسش قرار گيرد. هر چند شخصاً گمان نمي  كنم 
اين تشكل بتواند پاسخ و استدلال قانع كننده اي در قبال 

اين سؤال ارائه كند  !
اين دوس�تان معتقد هستند سردفتران 
نيز بايد مانن�د ديگر اقش�ار در مجلس 

حضور داشته باشند. 
بايد توجه داشت كه مجلس يك شأن قانونگذاري و يك 
وظيفه عمومي و فرابخشي دارد و مثلًا با معرفي كانديدا 
براي شورا هاي ش��هر يا حضور نمايندگان مشاغل در 
هيئت منصفه تفاوت بنيادين دارد. بر اين اساس لازم 
است كه پايش جدي در خصوص اصرار اعضاي اصناف 
براي حض��ور در مجلس انجام ش��ود تا از آس��يب ها و 

پيامدهاي مربوط قوياً جلوگيري شود. 
در هر ص�ورت اين ادعا توس�ط اعضاي 
كميته پارلماني س�ردفتران وجود دارد 
كه حضور سردفتران در مجلس صرفاً به 

خاطر مسائل صنفي نخواهد بود. 

متأس��فانه با توجه به س��ابقه فعاليت كميته پارلماني 
سردفتران اين ادعايي نيس��ت كه بتوان به سادگي آن 
را پذيرفت و البته عنايت داريد كه پيش داوري درباره 
عملكرد آينده نيز عملًا ممكن نيست. بايد توجه داشت 
عملكرد اين كميته تاكنون بارها مورد انتقاد ش��ديد 
برخي از همكاران قرار گرفته اس��ت. حتي در برهه اي 
در س��ال 1397 دو تن از اعضاي هيئت مديره كانون 
سردفتران يك استان در مرقومه اي خطاب به مجلس 
شوراي اسلامي، اين تشكل را خودخوانده و غيرقانوني 
خواندند كه گويا اش��اره به »محمل قانوني نداشتن« 
اين كميته هم شده اس��ت با اين توضي��ح كه در هيچ 
قانون و مقرره اي به اين تشكل و شرح تكاليف، وظايف، 
اعتبار، بودجه و موجوديت آن كوچك ترين اش��اره اي 
نشده است. از طرف ديگر، برخي از همكاران معتقدند 
فعاليت اين كميته در پارلمان بيش از منفعت، موجب 
زيان رساني و دردسرسازي براي سردفتران شده و حتي 
اين انتقاد به برخي مديران اين تشكل صنف سردفتران 
به درستي وارد اس��ت كه در توس��عه صلاحيت هاي 
روزآمد دفاتر اسناد رسمي و اصلاح قوانين مرتبط با اين 
حرفه در مجلس دچار انفعال و قصور بوده اند و اقدامات و 
ارتباطات غيراصولي براي حفظ وضع نامطلوب موجود، 
نتيجه معكوس و پر زيان به بار آورده اس��ت. به عنوان 
نمونه، نحوه ارتباط گيري و فعاليت برخي سردفتران 
در مجلس در دو نوبت موجب انتق��اد جنجال برانگيز 
دو نماينده ش��د؛ چه زماني كه نماينده س��ابق مشهد 
در ميانه اتخاذ تصميم مجلس درباره س��ند خودرو در 
تذكري از رئيس مجلس خواس��ت تا مان��ع ارتباطات 
و رفت و آمد س��ردفتران در صحن مجلس شود و چه 
تذكر تلويزيوني نايب رئيس كميسيون قضايي مجلس 
درباره حضور سردفتران در مجلس و اصرار براي حفظ 
سند خودرو در دفاتر اسناد رسمي، اين اتفاقات به نوعي 
مخدوش كننده وجهه، دون   شأن و زيان  آور براي اعتبار 

صنف بسيار بود. 
اينها كه عرض شد نمونه اي از دخالت هاي غيراصولي 
بعضي از سردفتران در فرآيند تقنين بود و اكنون هم 
برخي از مسئولان صنف سردفتران مصمم شده اند  به 
عنوان نماينده مجلس در اين نهاد قانونگذاري حضور 
رسمي داشته باش��ند و از ديگر سردفتران براي حضور 
در مجلس دعوت و از س��ردفتران كاندي��داي ورود به 
مجلس حمايت كنند؛ ولي با توجه به جوانب امر، اقدام 
سازماندهي ش��ده براي ورود سردفتران به مجلس آن 
هم توس��ط نهادي كه در ماده 66 قانون دفاتر اس��ناد 
رسمي ش��رح وظايف مش��خص دارد و در هيچ يك از 
شقوق تكاليف و كاركردش چنين موضوعي ديده  نشده 
منطبق با مصالح ملي به نظر نمي  رس��د و مي  تواند در 
آينده به برخي شائبه ها دامن زند؛ مخصوصاً با توجه به 
انتقادات فراواني كه از سوي كميته پارلماني سردفتران 
عليه مجلس يازدهم به جهت تصويب قوانين مرتبط با 
اين حرفه مطرح مي  شود يا چنين ادعا مي  شود كه به 
نظرات كانون سردفتران در زمان تصويب اين قوانين 

بي  توجهي شده است. 
نظر ش�ما در خصوص عملك�رد مجلس 
يازده�م مخصوص�اً در تصوي�ب قانون 
تس�هيل صدور مجوزهاي كس�ب و كار 

چيست؟
اين نقطه قوت مجلس يازدهم بود كه توانس��ته است 
قوانيني را كه در فرآيند تصوي��ب آن در قبل از انقلاب 
اسلامي، تعدادي از س��ردفتران دخالت داشته اند و به 
همين جهت جلوه اي بارز از تعارض منافع اس��ت را با 
ش��جاعت و به رغم فشارهاي مرس��وم از سوي افراد يا 
اصناف اصلاح كرده و تا حدود زيادي موفق شده است 
انحصار و ش��ائبه رانت و تبعيض كه در م��واد 5 و 69 
قانون دفاتر اسناد رسمي مصوب 1354 وجود داشته 

را برطرف كند. 
در اين ش�رايط نظر ش�ما در مورد اصرار 
س�ردفتران و به طور كل�ي اصناف براي 

حضور در مجلس چيست؟
من در اينجا مي  خواهم به فرمايش��ات رهبر انقلاب به 
نمايندگان مجلس در خردادماه امسال اشاره كنم كه 

فرمودند شيوه قانونگذاري قانونگذاري نشده و متأسفانه 
سياست هاي تقنيني تبديل به قانون نشده است. ابراز 
نگراني و تأس��ف رهبر انقلاب نش��ان مي  دهد حضور 
اصناف در مجلس مي  تواند پرخطرتر از زماني باش��د 
كه شيوه قانونگذاري تقنين و حدود و ثغور آن معلوم 
شده باش��د. بنابراين تا اين خلأ رفع نشده باش��د ما از 
اين حيث نيز متحمل آس��يب و خطر لغزش خواهيم 
بود، همچنين ايش��ان در فراز ديگ��ري از بيانات خود 
»قانونگذاري ناظر به منافع اش��خاص يا فلان قش��ر و 
مجموعه« را آفت قانونگذاري برش��مردند. پافشاري 
عجيب مديران صنفي بر حضور سردفتران در مجلس، 
هم زمان با انتقاد شديدش��ان از قواني��ن انحصارزدا و 
ضدرانت مجلس يازدهم مؤيد اين نكته است كه آسيبي 
كه رهبر انقلاب از آن به عنوان آف��ت قانونگذاري ياد 
كردند، مي  تواند به شكل جدي در مجلسي كه همكاران 
سردفتر حضور داشته باشند، ايجاد شود و در نظام تقنين 

كشور مشكل جدي ايجاد كند. 
در هر صورت اعضاي كميته پارلماني در 
گفت  وگويي كه با ما داشتند، منتقد قانون 

تسهيل صدور مجوزها بودند. 
اين اعتراض ها كاملًا طبيعي اس��ت. كدام س��نديكا يا 
اتحاديه صنفي را س��راغ داريد كه امتيازه��ا و منافع 
مخصوص آن را به نفع مصال��ح جامعه محدود كنند و 
منتقد اين محدوديت ها نباشند! همه اين انتقادها در 
شرايطي انجام مي  شود كه رهبر معظم انقلاب در ديدار 
نمايندگان با ايشان به صراحت فرمودند كه »مجلس 
يازدهم مشكلات كش��ور را ش��ناخته و براساس اين 
شناخت قانونگذاري كرده است، هدف اين قوانين هم 
مبارزه با فساد و رفع تبعيض و بهبود فضاي كسب  وكار 
بوده است.«  به نظر مي  رسد اين اظهارنظر رهبر انقلاب 
مهر تأييدي بر قانون تسهيل صدور مجوزها و به نوعي 
در برابر اعتراض هاي افراد ذي نفع قاطع دعوا اس��ت و 
مبين اين اس��ت كه به جاي اعتراض اتفاقاً بايد از اين 
تصميم مجلس استقبال و نسبت به تسهيل اجراي آن 
همكاري و هم  افزايي كرد. نبايد به سبب در خطر افتادن 
منافع صنفي، شخصي يا خانوادگي و مالي خداي ناكرده 
تلاش كرد تصميمات مجلس زير سؤال برود يا حيثيت 
و اقتدار قوه قانونگذار و مجري آن مخدوش شود يا مبادا 
براي تغيير آن با حضور در مجلس و دخالت در تقنين 

تلاش كرد. 
وضعيت اصرار براي ورود سردفتران يا به طور كلي ورود 
سازماندهي شده اعضاي ش��اغل در اصناف خاص به 
مجلس مي  تواند مشابه اين مثال باشد كه فرض كنيد 
در ش��رايطي كه مردم با توليد خودروهاي بي  كيفيت، 
ناايمن و پرمصرف داخلي دست و پنجه نرم مي  كنند، 
مجلس براي واردات خودرو باكيفيت خارجي و شكست 
انحصار قانوني را تصويب كند و سپس شاهد اين باشيم 
كه برخي مديران شركت هاي خودروسازي ضمن حمله 
به قانون ضدانحصار و واضعان آن، براي ورود به مجلس 
كمر همت ببندند يا از ورود اعضاي سنديكاي خود به 
طور ويژه حمايت كنند! بديهي است گمان اولي كه از 
اين تلاش ها به ذهن مي  آيد، حتي ب��ا وجود هر مدعا 
از اين قبيل كه مقص��ود از ورود به مجلس منافع مالي 
و بخش��ي نخواهد بود و انگيزه اي جز به خير و صلاح 
مردم در سر نمي  پرورانيم، اين كار را انجام دهيم طبعاً 
به آس��اني قابل باور نخواهد بود. اكن��ون نيز با توجه به 
ادعاهاي برخ��ي مديران صنفي س��ردفتران در مورد 
بي  توجهي مجلس يازدهم به استدلال هاي آنها كه حقاً 
و انصافاً خود ادعايي غير  قابل قبول است، چنين آسيبي 

به صورت جدي محتمل است. 
يكي از اس�تدلال ها در انتق�اد به قانون 
تس�هيل ص�دور مجوزها، توجي�ه لزوم 
وجود ماده 69 قانون دفاتر اسناد رسمي 
مصوب سال 135۴ است. شما چقدر اين 

استدلال ها را مي  پذيريد؟
اين ماده را مي  توان به عنوان نقطه ضعف و عامل هجمه 
به كيان و اعتبار صنف دانس��ت، اينكه ما فروش و بلكه 
چوب حراج زدن به كرسي اين ش��غل شريف را تغيير 
واژه دهيم و ف��روش امتياز دفترخانه را حاش��ا كرده و 
آن را واگذاري بناميم، حقيقت را تغيير نمي  دهد و اين 
فقط نوعي مغالطه اس��ت و به نظر من مجلس يازدهم 
در مورد تس��هيل صدور مجوزها قانون مترقي، انقلابي 
و حتي مي  توان در نگاه كلان ادعا كرد قانوني به س��ود 
اعتبار و وجاهت حرفه ش��ريف س��ردفتري وضع كرده 
كه ضمن حفظ ملاحظات تأميني ماده 69 قانون دفاتر 
اسناد رسمي از بار رانت، وراثتي و تصور تبعيض  آميز اين 
قانون تا حدود زيادي كاسته است؛ اتفاقي كه هر چند 
ممكن است مورد رضايت بسياري از همكاران بالاخص 
سردفتران در آستانه بازنشس��تگي كه فرزندان خود را 
براي جانشيني در نظر گرفته بودند، نباشد در عين حال 
بايد نگاه ها را دورانديشانه تر و به افق هاي رفيع تر و فراتر 
از منافع شخصي و خانوادگي دوخت و بهتر است كه از 
اينكه صرفاً منافع فردي يا صنفي را لحاظ كرد، پرهيز 
شود. من شخصاً اميدوارم دوستان كميته پارلماني در 
سازماندهي سردفتران براي ورود به مجلس تجديدنظر   
و همت خود را صرف اين كنند تا مشاور امين و خيرخواه 
نمايندگان مجلس و ياريگر پژوهشي قوه مقننه باشند 
و بازوي معاضدتي اين دستگاه و مراكز تحقيقاتي آن را 
تقويت كنند. به عقيده من حتي اگر مقصود اين دوستان 
تغيير قانون تس��هيل ص��دور مجوزها به س��ود منافع 
صنفي است، الزاماً از مس��ير ورود يك عده سردفتر به 
مجلس حاصل نمي  شود، بلكه ورود اين افراد با توجه به 
فرمايشاتي كه از رهبر انقلاب نقل شد، براي مصالح كلان 
جامعه مي  تواند آسيب  زا باشد و شايسته است با عنايت به 

اصل دوري از مواضع خطر از آن پرهيز شود. 

»لغو قانون تسهيل«  دليل اصلي نامزدي سردفتران براي انتخابات مجلس!
در شرايطي كه كانون سردفتران و دفترياران، اعضاي خود را براي نامزدي در انتخابات مجلس سازماندهي و تشويق مي كند 

برخي از سردفتران اين رفتار را صنفي و خلاف مصالح جامعه مي دانند

  وزير آموزش و پرورش گفت: پيش نويس آيين نامه مس��ير رش��د 
معلمي پس از تصويب در ش��وراي عالي آم��وزش و پرورش جايگزين 
همه آيين نامه هاي فعلي در مورد توانمندسازي معلمان خواهد شد و به 

اعتقاد بنده يك انقلاب در كيفيت بخشي نظام آموزشي خواهد بود. 
 براي نخس��تين بار دو دس��تگاه پايش گردوغبار با تكي��ه بر دانش 
فني شركت هاي دانش بنيان داخلي توس��ط رئيس سازمان حفاظت 

محيط زيست رونمايي شد. 
 معاون مالي و اقتصاد شهري شهرداري تهران از خريد 2هزارو500 
اتوبوس برقي 12) متري(، 27هزارو500   تاكس��ي انرژي نو، 10 هزار 
ون و ميني بوس و 150 هزار موتور س��يكلت برقي در س��فر زاكاني به 

چين خبر داد. 
 رئيس مركز ح��ل اختلاف قوه قضائي��ه از كاه��ش ميانگين زمان 
رسيدگي به پرونده ها از 39 به 29 روز در ش��وراهاي حل اختلاف در 
سال هاي اخير خبر داد و گفت: ميانگين كشوري حصول صلح و سازش 

از 30 درصد به 45 درصد ارتقا يافته است. 
 رئيس سازمان اورژانس استان تهران با بيان اينكه از لحظه دريافت 
تماس از سوي مردم تا رس��يدن موتورلانس بر بالين بيمار، 10 دقيقه 
زمان مي برد، گفت: الان 260 دستگاه موتورلانس در تهران فعال است 

و نياز به حداقل 240 دستگاه ديگر نيز وجود دارد. 

زن در گفتمان انقلاب و اسلام
در بينش اسلام، زن و مرد هر دو از يك جان و يك ماده آفريده شده و در 
ذات و جوهر تفاوتي با يكديگر ندارند. بنابر اين، هر دوي آنان را انسان 
ناميده اند و خداوند پس از خلقت آنان، » فتبارك الله احسن الخالقين« 
به خود گفته است. با وجود اينكه اين دو جنس تفاوتي در جوهر و ذات 
و توانايي رشد يابي و كمال جويي با هم ندارند، اختلافاتي در ميان آنان 

مشاهده مي شود كه پاره اي از آنها لازمه  بقاي نوع آدمي است. 
نهج البلاغه عصاره انديشه و احس��اس والاي حضرت علي)ع( است كه 
براي تمامي دردهاي بشري، نسخه هاي كامل و درمانگر دارد. آن گاه كه 
به مباني روان شناختي انسان مي پردازد، تمامي فرضيه ها و تئوري هاي 
ارائه شده از سوي روانشناسان مشهور در مقابل او زانو مي زنند، اما معرفي 
زن و بيانات حضرت امير در نهج البلاغه درباره جنس مؤنث به گونه اي  
است كه شبهه نقصان زن را وارد مي كند و گويا حضرت امير در مقاطعي 
از بيان خود زن را داراي جايگاهي پايين تر از مرد قرار مي دهند، اما بايد 
در اين موارد به اين دقت كرد كه گاهي خطاب جملات به فرد خاصي 
بوده يا قش��ر خاصي از زنان كه از تعاملات اجتماعي و آگاهي كمتري 

برخوردار بودند. 
همچنين بايد بدين نكته توجه كرد كه بيان عربي نهج البلاغه مربوط 
به آن زمان مي باشد و هم بسيار مهم اس��ت كه اصطلاحات خاص آن 
زمان مد نظر قرار گي��رد و از طرفي بدانيم ك��ه در ترجمه زبان عربي 
نمي توانيم همان لفظ فارسي را مد نظر قرار دهيم. مثلًا حضرت امير در 
خطبه 192 مي فرمايند من به دنبال پيامبر همچون بچه شتري بودم 
به دنبال مادرش. اگر در اين جا به كنايه ها و ضرب المثل هاي آن زمان 
توجه نكنيم، قطعاً معني بيان را در نخواهيم يافت كه  آنچه مورد نظر 
ايشان بوده پيروي تمام از مشي زندگي پيامبر اسلام بوده است. )جا پاي 

ايشان نهادن در فارسي(
از طرفي امام علي )ع( در طول زندگي خويش – از كودكي تا شهادت– 
طوري زيستند كه اطراف حضرت)ع( را چه در محيط خانه و چه خارج 
آن، زنان نيك كرداري فراگرفته بودند كه به چنان ويژگي هاي انساني 
و ملكات روحي و ايماني دس��ت يافتند كه بر بسياري از مردان برتري 
داش��تند و رواياتي كه در مورد طرز برخورد حض��رت)ع( با زنان آمده 
چنان نيس��ت كه از كرامت زن كم كنند يا تحقير و اهانت به زن را در 
بر داشته باشد، بلكه عمل و گفتار ايشان خلاف اين مطلب بود، موضع 
عملي ثبت شده از حضرت )ع(، بزرگداشت، احترام و توجه قائل شدن 

به زن را روشن مي كند. 
رفتاري كه حضرت امير)ع( با زناني چ��ون فاطمه زهرا )س(، خديجه 
كبري )س(، فاطمه ام البنين، ام س��لمه يا ديگر زناني كه جهت تظلم 
و دادخواهي به آن حضرت )ع( مراجعه مي كردند، اتخاذ نمودند، خود 
گواه تامي براي رفتار و منش بزرگوارانه و محترمانه با زن در سيره عملي 
حضرتشان است كه در هيچ فردي از مس��لمانان جز رسول خدا )ص( 
يافت نمي شد  و بدون شك اين واقعيت و حقيقت عملي، ديدگاه امام)ع( 
را نسبت به زن ثابت مي نمايد و بنابراين موضع امام )ع( نسبت به زن با 
شارع مقدس و گفته رسول خدا )ص( و عمل ايشان )ص( تعارضي ندارد. 
همانطور كه در همان نامه31 بدين گونه اشاره مي شود كه زن همچون 
گلي خوشبوست و نه قهرماني كه بتوان بر اون مسئوليت و بار سنگيني 
تحميل كرد. پس چنين ش��بهه اي را نمي توان به حضرت امير نسبت 
داد، بلكه بايد اتفاقات و شرايط آن دوران و تفاوت آگاهي زنان و مردان به 
دليل ظلم به زنان و از سوي ديگر مخاطبان خاص كلام را در نظر گرفت 

كه چون كلام جمع آوري شده است، ايجاد شبهه مي كند. 

سجاد آذري
   گفت  وگو
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زهرا ميرزايي / پژوهشگر مطالعات زنان و خانواده

ماهواره هاي خارجي تا ۲ سال آينده
 از پايگاه هاي ايراني پرتاب مي شوند

وزي�ر ارتباط�ات گف�ت: هدف گ�ذاري كرده اي�م كه تا دو س�ال 
آينده ماه�واره كش�ورهاي ديگر را ني�ز توس�ط ماهواره برهاي 
ايران�ي و از پاي�گاه پرت�اب ايران�ي در م�دار ق�رار دهي�م. 
عيس��ي زارع پور، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات ب��ا تأكيد بر اينكه 
صنعت فضايي كشور به ريل پيشرفت پرش��تاب خود بازگشته، گفت: 
در طول بيش از دو سال گذشته در حوزه فضايي شاهد تحولات بزرگي 
بوديم، به گونه اي كه در اين دو سال به اندازه 10 سال پيش از آن رويداد 
فضايي و پرتاب داشتيم.  وزير ارتباطات با اشاره به اينكه در تلاش هستيم 
كه صنعت فضايي كشورمان را به نقطه اي برسانيم كه با اطمينان خاطر 
ماهواره بقيه كشورها را از ايستگاه هاي پرتاب ايراني به فضا بفرستيم، 
گفت: هدف گذاري كرده ايم كه تا دو سال آينده ماهواره كشورهاي ديگر 
را نيز توس��ط ماهواره برهاي ايراني و از پايگاه پرتاب ايراني در مدار قرار 
دهيم.  وي با اش��اره به ظرفيت هاي بالاي كشورمان در صنعت فضايي  
ادامه داد: در حوزه ساخت ماهواره هاي تصويربرداري و سنجشي خودكفا 

هستيم و در حال كار   روي افزايش دقت ماهواره هاي ايراني هستيم. 
زارع پور به ايرنا گفت: پرتابگرهاي ايراني امكان پرتاب ماهواره هاي 100 
تا 200 كيلويي را دارا هستند، ما ايستگاه پرتاب ماهواره و ايستگاه هاي 
زميني دريافت سيگنال هاي ماهواره را نيز دارا هستيم. همه اينها نشان 
مي دهد كه كاربردهاي صنعت فضايي در كشورمان بومي شده است، 
چراكه در حال اس��تفاده از چرخه كامل صنعت و فناوري فضايي براي 

بهبود سطح زندگي مردم عزيزمان در بخش هاي گوناگون هستيم. 
وزير ارتباطات با تأكيد بر اينكه كش��ور نيازمند توسعه صنعت فضايي 
در بخش هاي مختلف است، افزود: به عنوان مثال پرتابگر ايراني تا 750 
كيلومتري پرتاب انجام مي دهد و با پيگيري هاي صورت گرفته و تلاش 
دانشمندان ما، به فضل الهي طي برنامه پنج ساله به لايه ژئو نيز دست 
پيدا خواهيم كرد.  وي گفت: ماهواره هاي متعددي در دس��ت پرتاب 
داريم كه با اتفاقات خوب اخيري كه افتاد و پرتابگرهاي ما تثبيت شدند، 
ان شاءالله با اطمينان خاطر، ماهواره هاي ساخت جمهوري اسلامي ايران 

را يكي پس از ديگري در مدار قرار خواهيم داد. 


